



PRESIDENT'S COLUMN

by Nathalie Gravel

Dear fellow members and students,

I began writing my annual president's report on Earth Day, bearing in mind the message I want to convey to Mother Earth on that special day that we, humans, have determined to celebrate her. Although we should be thankful every day of the year to her for her bounties, it seemed important enough for many of us to emphasize the need to have celebrated her on April 22nd. Thus, enshrined in our annual calendar, it gives us a regular warning to be mindful of the state of nature and to take stock of what is under our responsibility to protect. Mindful that the state of nature and human health are linked, our actions in conservation also benefit all other species. We, as geographers, have inherited the responsibility of educating and creating awareness in many generations of Canadians, and every day, by our interactions with students and communities, we commit to this task. We may say that parallel to Earth Day, there is also a Geographer's Day [...]

CHRONIQUE DE LA PRÉSIDENTE

par Nathalie Gravel

Chers.ères collègues géographes et étudiants.es,

J'ai commencé à rédiger le rapport annuel de ma présidence en ce Jour de la Terre, en gardant à l'esprit le message que je veux transmettre à la Terre Mère en ce jour spécial que nous, humains, avons décidé de célébrer. Bien que nous devions lui être reconnaissants.es chaque jour de l'année pour ses bontés, cela a semblé suffisamment important pour plusieurs d'entre nous de souligner la nécessité de la célébrer le 22 avril. Ainsi, inscrit dans notre calendrier annuel, ce jour nous avertit régulièrement d'être attentif à l'état de la nature et de faire le point sur ce qu'il nous incombe de protéger. Conscients que l'état de la nature et la santé humaine sont liés, nos actions de conservation profitent également à toutes les autres espèces. En tant que géographes, nous avons hérité de la responsabilité d'éduquer et de sensibiliser de nombreuses générations de Canadiens et Canadiennes, et chaque jour, par nos interactions avec les étudiants et les étudiantes ainsi que les communautés, nous nous engageons dans cette tâche. On peut dire que parallèlement à la Journée de la Terre, il y a aussi une Journée du et de la Géographe [...]

PRESIDENT'S COLUMN (continued)

since we are at the forefront of environmental education and of the development of environmental sciences. One of my wishes is that more of the science we produce be divulged to the general public and that our influence of public policies and governmental actions be each time more consistent. Earth Day is not only a celebration day but also a careful reminder that we can always do more for our planet and that time is ticking. It asks us to go over our practice as educator, professional, student, and find spaces to make it better and stronger. How can our work as geographers offer more efficient messages, what channels can we use to pass the message, what groups do we address ourselves to and who are the future leaders and actors of change?

In the classroom, I make special efforts to communicate to my students messages of hope, despite the risky state of the environment and the many reasons to worry about the future. For their sake and to make sure that they want to create awareness and be part of the change, I tell them stories of citizens' victories, and I teach them the steps for claiming their rights and creating opportunities for community learning. Empowerment and hope are among my top priorities in my teaching and if I can be partially attributed their willingness to care and tend Mother Earth, at any given scales, I will have accomplished my main goal in life.

I would like to thank you for being companions of arms in that fight to preserve what is left of the nature surrounding us and to enhance it. Much work has been done, and even more will be necessary in the coming years.

I am much obliged to have been elected President of the Canadian Association of Geographers and want to express my gratitude to our members and everyone who participated at the 73rd Annual Conference in Montreal, organized by the Department of Geography at UQAM. This is a time to gather strength and come back to our roots as Geographers in order to dynamize our actions in the world.

Nathalie Gravel
CAG President (2022-2024)
University of Laval

CHRONIQUE DE LA PRÉSIDENTE (suite)

puisque nous sommes des figures de proue de l'éducation à l'environnement et du développement des sciences de l'environnement. Un de mes souhaits est que davantage de la science que nous produisons soit divulguée au grand public et que notre influence sur les politiques publiques et les actions gouvernementales soit chaque fois plus importante. Le Jour de la Terre n'est pas seulement un jour de célébration, mais aussi un rappel attentif que nous pouvons toujours faire plus pour notre planète et que le temps presse. Cela nous demande de revoir nos pratiques dans les domaines de l'éducation, dans l'exercice professionnel de la géographie et dans la recherche et les études universitaires et de trouver des espaces pour les rendre meilleures et plus responsables. Comment notre travail de géographes peut-

il offrir des messages plus efficaces, quels canaux pouvons-nous utiliser pour mieux faire passer nos messages, à quels groupes nous adressons-nous et qui sont les futurs leaders et acteurs du changement?

Dans la salle de cours, je fais des efforts particuliers pour communiquer à mes étudiants.es des messages d'espoir, malgré l'état préoccupant de l'environnement et les nombreuses raisons de s'inquiéter pour l'avenir. Pour leur bien-être et pour les inciter à contribuer à la prise de conscience et à faire partie du changement, je leur raconte des histoires de victoires citoyennes et je leur enseigne les étapes pour revendiquer leurs droits et créer des opportunités d'apprentissage communautaire. L'autonomisation et l'espoir reçoivent une haute priorité dans mes enseignements et si je peux être partiellement attribuée leur volonté de prendre soin de la Terre Mère, à n'importe quelle échelle, j'aurai atteint mon objectif principal dans la vie.

Je tiens à vous remercier d'être des compagnons d'armes dans ce combat pour préserver ce qui reste de la nature qui nous entoure et la mettre en valeur. Beaucoup de travail a été fait, et il en faudra encore plus dans les années à venir.

Je suis très reconnaissante d'avoir été élue présidente de l'Association canadienne des géographes et je tiens à témoigner ma gratitude à nos membres et à tous ceux qui ont participé au 73e Congrès annuel à Montréal, organisé par le Département de géographie de l'UQAM. C'est le moment de reprendre des forces et de revenir à nos racines en tant que géographes afin de dynamiser nos actions dans le monde.

Nathalie Gravel
Présidente de l'ACG (2022-2024)
Université Laval



CAG 2023 CONFERENCE & ANNUAL MEETING

[The Department of Geography of the Université du Québec à Montréal \(UQAM\)](#) was proud to host and organize the 73rd Annual Meeting of the Canadian Association of Geographers (CAG). This new edition, which took place from May 8 to 12, 2023 at the Sherbrooke Pavilion and at the Coeur des sciences of UQAM, marked the return of this great gathering of geographers in person.

THEME

The theme of CAG 2023 is ***Anthropocene: Challenges for Geography and Geographers***. We are inviting a discussion on the ways in which the integration of the Anthropocene within the scientific debates of geography would allow us to go beyond the usual dichotomies that are currently present in the discipline (human vs. physical, qualitative vs. quantitative) since the new Era is characterized by the irreversible merging of human history and natural history. This theme also provides an innovative analytical framework to address many contemporary problems rooted in the constantly changing human/nature relationships that cause the emergence of new territorial trajectories. Such examples show how the Anthropocene challenges the discipline and its thinkers to redefine its conceptual framework, its practices and its applications.

The CAG 2023 meeting is an opportunity to connect with fellow geographers on these and any other topics of interest!

ANNUAL GENERAL MEETING

CAG Members joined the annual meeting on Wednesday, May 10, 2023 from 3:30-5:00pm Eastern Time. The return to an in-person meeting was a resounding success.



CONGRÈS ANNUEL ET ASSEMBLÉE DE L'ACG 2023

[Le Département de géographie de l'Université du Québec à Montréal \(UQAM\)](#) a été fière d'accueillir et d'organiser la 73^e Assemblée annuelle de l'Association canadienne des géographes (ACG). Cette nouvelle édition qui s'est déroulée du 8 au 12 mai 2023 au pavillon Sherbrooke et au Coeur des sciences de l'UQAM a marqué le retour en présentiel de ce grand rassemblement de géographes.

THÈME

Le thème de l'ACG 2023 est ***Anthropocène : Les défis pour la géographie et les géographes***. Nous proposons, comme base de discussion, que l'intégration du concept d'Anthropocène aux grands débats de la géographie scientifique, permettrait d'aller au-delà des dichotomies habituelles en géographie (humaine vs physique, qualitative vs quantitative). Cette nouvelle Ère marque la fusion irréversible de l'histoire humaine et de l'histoire naturelle. Elle fournit également un cadre d'analyse novateur pour aborder de nombreux problèmes contemporains associés à l'émergence de nouvelles trajectoires territoriales, issues de rapports humanité/nature en constante évolution. L'Anthropocène interpelle donc directement la géographie et les géographes, et amène la discipline à redéfinir ses bases conceptuelles, ses pratiques et ses applications.

Le congrès de l'ACG 2023 est une occasion de rencontrer des collègues géographes sur ces sujets et sur tout autre sujet d'intérêt !

ASSEMBLÉE GÉNÉRALE ANNUELLE

Les membres de l'ACG ont participé à la réunion annuelle le mercredi 10 mai 2023, de 15h30 à 17h00, heure de l'Est. Le retour à une réunion en personne a été un succès retentissant.

2023 CAG AWARDS

At the Annual General Meeting (AGM), we were proud to announce and congratulate the inspiring and deserving recipients of the 2023 CAG Awards. Excerpts from the nominations included below, with [full citations available online](#).

Award for Scholarly Distinction in Geography:

[Dr. Chris Burn, Carleton University](#)

“The substance of Dr. Burn’s research is in the field of geocryology: the study of frozen rock, soils and ground; the origin, historical development, and conditions of existence of frozen strata in the Earth’s crust and processes and phenomena that occur in freezing, frozen and thawing ground [...] On the graduate teaching front, Dr. Burn has supervised 30 master’s theses (six in progress), seven doctoral theses (two in progress), four postdoctoral fellows, and three research associates. He was the founding supervisor of the Interdisciplinary Graduate Program in Northern Studies, the first program of its kind in Canada.”

CAG Award for Excellence in Teaching Geography:

[Dr. Shannon Fargey, University of Victoria](#)

“Dr Fargey is a resourceful and confident teacher with an outstanding sense of responsibility to her roles as teacher, colleague, mentor, and leader. She continues to excel as a teacher and maintains a significant passion for continuing professional development [...] She is responsible for courses with variable enrollments, large (190+ students) to more intimate field schools (12 to 20 students). Most of the courses she teaches are considered ‘core’ to the Geography Program and required for graduation in our BSc Stream. Since joining the University of Victoria, she has taught more than 3900 students, 60 course offerings of 20 different courses, which for reference is approximately 25% of available program courses for the UVic Department of Geography.”

The Julian M. Szeicz Award for Early Career Achievement:

[Dr. Rachel Herron, Brandon University](#)

“Dr. Herron is one of the leading early-career health geographers in Canada. She has already gained international recognition for her original, high quality and impactful scholarship on rural dementia care. In addition to her appointment as a Canada Research Chair only three years after her PhD, Dr. Herron’s contribution to her area of research is exemplified in her productivity, including authoring or co-authoring forty peer-reviewed journal articles (with three more currently under review), nine book chapters, one edited volume, twenty-eight community reports, and seventy-seven conference and other paper and poster presentations, many at international conferences. She is the founding Director of the Centre for Critical Studies of Rural Mental Health at Brandon University, where she has built a diverse team of Professional and Community Affiliates from within and outside the University.”

The Starkey-Robinson Award for Graduate Research on Canada:

[Farzam Fatolazadeh, University of Sherbrooke](#)

“Farzam Fatolazadeh is a postdoctoral fellow at the Université de Sherbrooke in close collaboration with the Canada Centre for Remote Sensing, Natural Resources Canada (NRC). He received his bachelor's degree in civil engineering/surveying from Tafresh University, Iran, in 2012, his master's degree in geomatics/geodesy from K. N. Toosi University of Technology, Tehran, Iran, in 2015, and his PhD in Remote Sensing from the University of Sherbrooke, Quebec, Canada, in 2022. Over the past 10 years, he has worked on various applications of the GRACE and GRACE-FO gravity satellites on and inside the Earth.”

[Justine Townsend, University of Guelph](#)

“Dr. Justine Townsend is a community engagement professional, educator, and environmental practitioner with nearly 20 years’ experience working at the intersection of environmental sustainability, community development, and corporate social responsibility. As a Canadian citizen of European descent, Justine supports Indigenous governance and Indigenous-led conservation in part to advance reconciliation among settler and Indigenous peoples and with the earth. Justine is passionate about Indigenous Protected and Conserved Areas (IPCAs), braiding Western scientific and Indigenous knowledge systems, and communicating knowledge for impactful change. She works with an Indigenous NGO, the IISAAK OLAM Foundation, an organization that empowers Indigenous-led conservation.”

The CAG Award for Geography in the Service of Government or Business:

[Jean-Yves Lalande](#)

“Mr. Lalande completed his undergraduate studies in physical and agrarian geography at the Université de Montréal in 1975. Mr. Lalande's remarkable career in government and business spans more than four decades in environmental management, management and international development. On the technical side, his skills have most often been applied in the fields of environmental and social assessment, responsible natural resource management, rural development, land use planning, biophysical ecology, photo-interpretation and geomatics. In terms of management and administration, he has been involved in a large number of projects providing institutional support, environmental capacity building and strategic environmental planning.”

The Robin P. Armstrong Memorial Prize for Excellence in Indigenous Studies:

[Michael Fabris, University of British Columbia](#)

“Michael Fabris is an Assistant Professor in the UBC Department of Geography of Blackfoot and European descent. His current research focuses on Piikani challenges to the construction of the Oldman River Dam, Piikani water rights, and articulations of Indigenous legal jurisdiction.”

PRIX DE L'ACG 2023

Lors de l'Assemblée générale annuelle (AGA), nous avons été fiers d'annoncer et de féliciter les lauréats inspirants et méritants des Prix de l'ACG 2023. Vous trouverez ci-dessous des extraits des nominations, avec [les citations complètes disponibles en ligne](#).

Le prix pour distinction universitaire en géographie :

[Dr. Chris Burn, Carleton University](#)

« L'essentiel des recherches de Dr. Burn se situe dans le domaine de la géocryologie : l'étude des roches, des sols et des terrains gelés ; l'origine, le développement historique et les conditions d'existence des strates gelées dans la croûte terrestre et les processus et phénomènes qui se produisent dans les terrains qui gèlent, qui sont gelés et qui dégèlent [...] Sur le plan de l'enseignement supérieur, Dr. Burn a supervisé 30 mémoires de maîtrise (six en cours), sept thèses de doctorat (deux en cours), quatre boursiers postdoctoraux et trois associés de recherche. Il a été le superviseur fondateur du programme interdisciplinaire d'études supérieures en études nordiques, le premier programme de ce type au Canada. »

Le prix d'excellence pour l'enseignement en géographie :

[Dr. Shannon Fargey, University of Victoria](#)

« Dr Fargey est une enseignante pleine de ressources et d'assurance, qui fait preuve d'un sens des responsabilités exceptionnel dans ses rôles d'enseignante, de collègue, de mentor et de leader. Elle continue d'exceller en tant qu'enseignante et entretient une grande passion pour le développement professionnel continu [...] Elle est responsable de cours avec des inscriptions variables, des cours de grande envergure (plus de 190 étudiants) aux écoles de terrain plus intimes (12 à 20 étudiants). La plupart des cours qu'elle enseigne sont considérés comme des cours de base du programme de géographie et sont obligatoires pour l'obtention du diplôme dans notre filière BSc. Depuis son arrivée à l'Université de Victoria, elle a enseigné à plus de 3 900 étudiants, 60 cours de 20 cours différents, ce qui représente environ 25 % des cours disponibles pour le département de géographie de l'Université de Victoria. »

Le prix Julian M. Szeicz pour réalisations en début de carrière :

[Dr. Rachel Herron, Brandon University](#)

« Dr Herron est l'une des géographes de la santé en début de carrière les plus en vue au Canada. Elle a déjà acquis une reconnaissance internationale pour ses travaux originaux, de grande qualité et à fort impact sur les soins aux personnes atteintes de démence en milieu rural. En plus de sa nomination à une chaire de recherche du Canada trois ans seulement après l'obtention de son doctorat, la contribution de Dr Herron à son domaine de recherche est illustrée par sa productivité, notamment par la rédaction ou la co-rédaction de quarante articles de revues à comité de lecture (trois autres sont actuellement en cours d'examen), neuf chapitres de livres, un volume édité, vingt-huit rapports communautaires et soixante-dix-sept conférences et autres présentations de documents et d'affiches, dont un grand nombre dans le cadre de conférences internationales. Elle est la directrice fondatrice du Centre for Critical Studies of Rural Mental Health à l'université de Brandon, où elle a mis sur pied une équipe diversifiée de professionnels et de membres de la communauté affiliés à l'intérieur et à l'extérieur de l'université. »

Le prix Starkey-Robinson de la recherche supérieure sur le Canada :

[Farzam Fatolazadeh, Université de Sherbrooke](#)

« Farzam Fatolazadeh est un postdoctorant à l'Université de Sherbrooke en étroite collaboration avec le Centre canadien de télédétection, Ressources naturelles Canada (RNC). Il a obtenu son baccalauréat en génie civil/arpenage de l'Université de Tafresh, en Iran, en 2012, sa maîtrise en géomatique/géodésie de l'Université de technologie K. N. Toosi, Téhéran, Iran, en 2015, et son doctorat en télédétection de

l'Université de Sherbrooke, Québec, Canada, en 2022. Au cours des 10 dernières années, il a travaillé sur différentes applications des satellites gravimétriques GRACE et GRACE-FO sur et à l'intérieur de la Terre.
»

[Justine Townsend, University of Guelph](#)

« Justine Townsend est une professionnelle de l'engagement communautaire, une éducatrice et une praticienne de l'environnement qui a près de 20 ans d'expérience à l'intersection de la durabilité environnementale, du développement communautaire et de la responsabilité sociale des entreprises. En tant que citoyenne canadienne d'origine européenne, Justine soutient la gouvernance autochtone et la conservation menée par les autochtones, en partie pour favoriser la réconciliation entre les colons et les peuples autochtones, ainsi qu'avec la terre. Justine est passionnée par les aires protégées et conservées autochtones (IPCA), par la fusion des systèmes de connaissances scientifiques occidentaux et autochtones, et par la communication des connaissances en vue d'un changement efficace. Elle travaille avec une ONG autochtone, la Fondation IISAAK OLAM, une organisation qui encourage la conservation menée par les autochtones. »

Le Prix de géographie au service du Gouvernement et des Affaires :

[Jean-Yves Lalande](#)

« M. Lalande a complété ses études de baccalauréat en géographie physique et agraire à l'Université de Montréal en 1975. La carrière remarquable de M. Lalande au service des gouvernements et des affaires s'étend sur plus de quatre décennies en gestion de l'environnement, en management et en développement international. Sur le plan technique, ses compétences se sont exercées le plus souvent dans les domaines de l'évaluation environnementale et sociale, de la gestion responsable des ressources naturelles, du développement rural, de l'aménagement du territoire, de l'écologie biophysique, de la photo-interprétation et de la géomatique. Au plan de la gestion et de l'administration, il a été impliqué dans un grand nombre de projets d'appui institutionnel, de développement des capacités en environnement, de même que de planification stratégique en environnement. »

La bourse commémorative d'excellence Robin P. Armstrong pour les études Autochtones :

[Michael Fabris, University of British Columbia](#)

« Michael Fabris est professeur adjoint au département de géographie de l'UBC, d'origine Blackfoot et européenne. Ses recherches actuelles portent sur les contestations par les Piikani de la construction du barrage de la rivière Oldman, sur les droits à l'eau des Piikani et sur les articulations de la juridiction légale indigène. »

2023 CAG ELECTION RESULTS

We would like to wish a warm welcome to the newest member of our [Executive Committee!](#)

At the Annual General Meeting on May 10, 2023, the following new members were officially announced to be joining the CAG executive committee:

Vice-President (2023-2024)

[Dr. Susan Elliott, University of Waterloo](#)

Secretary Treasurer (2023-2026)

[Dr. Derrek Eberts, Brandon University](#)

CAG Councillors (2023-2026)

[Dr. Christopher Hewitt, University of Western Ontario](#)

[Dr. Deondre Smiles, University of Victoria](#)

Anglophone Student Councillor (2023-2025)

Jesse Sutton, Ph.D. Student, University of Western Ontario

Other Executive Committee News:

CAG President Nathalie Gravel would like to issue a special thank you to Past President, Neil Hanlon, and Secretary-Treasurer, Joe Leydon, for their years of involvement with the CAG. Their personal investment has allowed the CAG to develop, to pursue the excellence of its work and to recruit a young and dynamic succession.

RÉSULTATS DES ÉLECTIONS DE L'ACG 2023

Nous souhaitons la bienvenue au nouveau membre de notre [Comité exécutif](#) !

Lors de l'Assemblée générale annuelle du 10 mai 2023, les nouveaux membres suivants ont été officiellement annoncés pour rejoindre le comité exécutif de l'ACG :

Vice-Présidente (2023-2024)

[Dr. Susan Elliott, University of Waterloo](#)

Secrétaire-Trésorier (2023-2026)

[Dr. Derrek Eberts, Brandon University](#)

Conseiller.e de l'ACG (2023-2026)

[Dr. Christopher Hewitt, University of Western Ontario](#)

[Dr. Deondre Smiles, University of Victoria](#)

Conseiller étudiant anglophone (2023-2025)

Jesse Sutton, Ph.D. Student, University of Western Ontario

Autres nouvelles au sein du comité exécutif :

La présidente de l'ACG, Nathalie Gravel, tient à remercier tout spécialement le président sortant, Neil Hanlon, et le secrétaire-trésorier, Joe Leydon, pour leurs années d'implication au sein de l'ACG. Leur investissement personnel a permis à l'ACG de se développer, de poursuivre l'excellence de son travail et de recruter une relève jeune et dynamique.

A FEW OTHER KEY UPDATES

CAG Membership fees

At the recent CAG Annual General Meeting the membership voted in favour of increasing the fee all membership categories by 5%, with an exemption to Student and Post-doc memberships. This change will take effect in 2024.

QUELQUES AUTRES MISES À JOUR IMPORTANTES

Cotisations des membres de l'ACG

Lors de la récente assemblée générale annuelle de l'ACG, les membres ont voté en faveur d'une augmentation de 5 % de la cotisation pour toutes les catégories de membres, avec une exemption pour les membres étudiants et post-doctorants. Ce changement sera effectif en 2024.

CAG STATEMENT ON COLLEGIAL CONDUCT AND RESPECTFUL EXCHANGE

This statement was adopted unanimously by the CAG Executive in May 2019.

The Canadian Association of Geographers (CAG) and its members affirm that the conduct of geographic activity and the communication of geographic knowledge involve a wide variety of ethical considerations, including the pursuit of diversity and non-discrimination. The broadest purpose of this statement is to encourage CAG leadership and members to consider and critically engage with these matters in their professional practices.

As members of the CAG and the wider community of geographers, it is our responsibility to uphold the dignity of all persons, to strive for diversity and equity (including a diversity of intellectual commitments and projects, under the banner of academic freedom), and to respectfully address colleagues, peers, and the wider public in written, spoken, and electronic communication. CAG leadership and members should exemplify these values in our interactions with others who we encounter in various contexts through our professional activities. Collegiality is integral to written and in-person exchange, and this expression

reflects our commitment to our discipline, to the research and informed views of other practicing geographers, including students, and to the experiences and perspectives of the wider public.

The CAG is also committed to ensuring safe, respectful, and informed interaction among all members and participants at CAG-sponsored spaces, including at the Annual Meeting and in online venues. Harassment of others in any form is condemned, and substantive efforts should be made at every juncture to foster accessibility, diversity, and inclusivity at our annual meetings and other events. As we work toward environments free of discrimination, we must also support victims of harassment.

Respect or civility do not imply homogeneity or the absence of disagreement. But we must also be aware of and speak to implicit bias, institutional discrimination and other less overt practices. Particular attention should be paid in this regard to supporting and recognizing undergraduate and graduate students, precariously-employed participants, and members of underrepresented groups.

The predominance of electronic forms of communication raises particular challenges for professional conduct, as these can undermine community by facilitating the wide and sometimes anonymous dissemination of statements that are hurtful, embarrassing, or of unreliable veracity. Therefore, CAG leaders and members should not use electronic communication systems with the intent to embarrass, intimidate, or misrepresent (i.e., 'cyberbullying'), and moderators of electronic exchange among CAG members and participants in CAG events should strive to ensure the maintenance of these standards.

The CAG does not intend for this statement to cover all of the ethical considerations confronted by geographers in their diverse professional practices. The activities of geographers are wide-ranging, as are the contexts in which they learn, research, teach, exchange, and engage with the world. As such, this statement should be viewed as a guiding document and interpreted relative to similar standards and guidelines within specific professional communities (e.g., public servants, university faculty, engineers) and/or that oversee the research enterprise in Canada and beyond (e.g., University and Tri-Council standards for research with human and animal subjects, The Inuit Tapiriit Kanatami National Inuit Strategy on Research, The World Health Organization Ethical Standards and Procedures for research with human beings).

(Adapted from a number of sources, including: The American Association of Geographers, The Canadian Philosophical Association/L'Association Canadienne de Philosophie, and the University of California, Berkeley.)

DÉCLARATION DE L'ACG SUR LA CONDUITE COLLÉGIALE ET LES ÉCHANGES RESPECTUEUX

Cette déclaration a été adoptée à l'unanimité par le Comité exécutif de l'ACG en mai 2019.

L'Association canadienne des géographes (ACG) et ses membres affirment que la conduite des activités professionnelles des géographes et la communication des connaissances géographiques impliquent un large éventail de considérations éthiques, y compris la promotion de la diversité et la non-discrimination.

Le but général de cette déclaration est donc d'encourager les dirigeants et les membres de l'ACG à tenir compte de ces questions dans leurs pratiques quotidiennes et lors d'événements professionnels et scientifiques.

En tant que membres de l'ACG et de la communauté géographique dans son ensemble, nous avons la responsabilité de soutenir la dignité de toute personne, d'encourager la diversité et l'équité (incluant une diversité des opinions et des approches intellectuelles, en accord avec le principe de la liberté universitaire) et de communiquer avec respect avec nos collègues, nos pairs et le public en général, que ce soit par écrit, verbalement ou électroniquement. En conséquence, les dirigeants et les membres de l'ACG devraient incarner ces valeurs dans leurs interactions interpersonnelles, et ce, dans divers contextes pédagogiques, professionnels ou scientifiques. Une attitude collégiale fait partie intégrante des échanges écrits et en personne, et cela reflète notre engagement envers notre discipline, envers la recherche et les points de vue argumentés d'autres géographes, y compris les étudiants. Il en va de même pour notre attitude envers le public en général, notamment lors de débats ou d'activités de vulgarisation scientifique.

L'ACG s'engage ainsi à assurer des échanges sécuritaires, respectueux et appropriés entre tous les membres et les participants aux activités parrainés par l'ACG, y compris au moment de l'Assemblée générale annuelle et dans les communications en ligne. Le harcèlement, sous n'importe quelle forme, est condamné, et des efforts substantiels devraient être entrepris à chaque occasion afin de promouvoir l'accessibilité, la diversité et l'inclusion à nos congrès annuels et dans les autres événements du même genre. Alors que nous travaillons à créer des milieux exempts de discrimination, nous devons aussi soutenir les victimes de harcèlement.

Rappelons que le respect ou la civilité n'impliquent pas l'homogénéité ou l'absence de désaccord. Toutefois, nous devons aussi être conscients des préjugés implicites, de la discrimination institutionnelle, d'autres pratiques moins manifestes, et être prêts à parler ouvertement de ces réalités. Selon nous, une attention particulière devrait être accordée au soutien et à la reconnaissance des étudiants de premier cycle et des cycles supérieurs, des participants ayant des emplois précaires et des membres des groupes sous-représentés.

Par ailleurs, la prédominance des formes de communication électronique pose des défis particuliers à la conduite professionnelle, car elles peuvent miner la communauté en facilitant la diffusion large et parfois anonyme de déclarations blessantes, embarrassantes ou peu fiables. Par conséquent, les dirigeants et les membres de l'ACG ne devraient pas utiliser les systèmes de communication électronique dans l'intention d'embarrasser, d'intimider ou de fausser les faits (c.-à-d. la « cyberintimidation »). Incidemment, les organisateurs ou modérateurs d'échanges électroniques entre membres et participants aux activités de l'ACG doivent veiller au respect de ces normes.

L'ACG n'a pas l'intention que cette déclaration couvre toutes les considérations éthiques auxquelles les géographes sont confrontés dans leurs diverses pratiques professionnelles. Les activités des géographes sont très variées, tout comme les contextes dans lesquels ils apprennent, font de la recherche, enseignent, échangent et s'impliquent dans le monde. Ainsi, cette déclaration doit être considérée comme un document d'orientation et interprétée en fonction de normes et de lignes directrices

semblables existantes au sein des corps d'emplois particuliers (p. ex. fonctionnaires, professeurs d'université, ingénieurs) ou à l'intérieur des milieux de la recherche au Canada et ailleurs (p. ex. normes universitaires et des trois conseils pour la recherche avec des sujets humains et animaux, Stratégie nationale Inuit Inuit Tapiriit Kanatami pour la recherche, Normes et procédures éthiques de l'Organisation mondiale de la santé en recherche avec les êtres humains).

(Adapté de plusieurs sources, notamment : The American Association of Geographers, The Canadian Philosophical Association/L'Association Canadienne de Philosophie, et l'Université de Californie, Berkeley).

STAY IN TOUCH!

The CAG is on social media



[TWITTER](#)

RESTEZ EN CONTACT !

L'ACG se trouve sur les médias sociaux



[FACEBOOK](#)

[CAGlist](#)

Interested in hearing about job opportunities, calls for papers, and upcoming events relevant to the Canadian and international geography community? Subscribe to the CAGlist, our electronic mail distribution list, below. Open to all. [Join the CAGlist](#). Send items to share with the CAGlist to: info@cag-acg.ca

Souhaitez-vous être informé des offres d'emploi, des appels à communications et des événements à venir qui intéressent la communauté des géographes canadiens et internationaux ? Inscrivez-vous à la liste de l'ACG, notre liste de distribution de courrier électronique, ci-dessous. Ouvert à tous. [Rejoignez la liste de l'ACG](#). Envoyez les éléments à partager avec la liste de l'ACG ou avec GeogNews à : info@cag-acg.ca

[CAG Job Board / Affichage d'emplois](#)

To list your job on the [CAG Job Board](#), send your copy directly to info@cag-acg.ca. There is no charge to universities for this service.

Pour afficher votre offre d'emploi sur le [site Web de l'ACG](#), envoyez votre copie directement à info@cag-acg.ca. Ce service est gratuit pour les universités.

[GeogNews](#)

GeogNews is a geographical newsletter assembled by CAG and released twice per month during the academic year and monthly during the summer. Issues are distributed via the CAGlist. If you do not wish to join CAGlist, you may instead join the GeogNews mailing list, below. The current issue is always [housed on our website](#). If you have any items that you wish to share in future issues, such as calls for papers, upcoming events, notices of awards or achievements, publications, announcements, etc., please send them directly to info@cag-acg.ca.

[Join the GeogNews email list](#)

GeogNews est un bulletin d'information géographique assemblé par l'ACG et publié deux fois par mois pendant l'année universitaire et une fois par mois pendant l'été. Les numéros de GeogNews sont distribués via la CAGlist. Si vous ne souhaitez pas vous inscrire à la CAGlist, vous pouvez vous inscrire à la liste de diffusion GeogNews, ci-dessous. Le numéro actuel est toujours [affiché sur notre site Web](#). Si vous avez quelque chose à partager dans les prochains numéros, comme des appels de communications, des événements à venir, des avis de prix ou de réalisations, des publications, des annonces, etc., veuillez l'envoyer directement à info@cag-acg.ca.

[Rejoignez la liste de GeogNews](#)